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BALANÇ EN POSITIU DELS DOTZE MESOS DE «CANVI TRANQUIL»

El Govern compleix en el primer any
el 35% dels compromisos electorals

MARC RODRÍGUEZ*
ANDORRA LA VELLA

33Víctor Naudi, Jaume Bartumeu i Pere López, al dinar amb els mitjans de comunicació, ahir a la tarda.

ORIOL LLAURADÓ

Bartumeu anuncia
que es reunirà amb
Nomen abans del
debat d’orientació

La sortida de la
llista grisa, el millor; la
tragèdia dels Dos
Valires, el pitjor

E
l cap de Govern, Jaume Bar-
tumeu, va fer ahir balanç
del seu primer any de Go-
vern, dotze mesos en què

s’ha fet «un intens treball» per tal de
fer possible «la vertebració difícil i
complicada del canvi tranquil» que
la societat va votar a les urnes i que
va donar als socialdemòcrates una
majoria simple. De fet, el líder so-
cialdemòcrata va recordar aquest fet
com un dels que han condicionat
(amb la difícil aritmètica parla-
mentària), el desenvolupament de la
totalitat del programa electoral, fent
molt necessària la recerca d’acords
en diferents matèries. En línies gene-
rals el Govern calcula que entre el
35% i el 40% dels compromisos elec-
torals s’han complert o bé s’està en
vies de donar-ne sortida, un balanç
que s’haurà de concretar amb xifres
més acurades els pròxims dies.

Acompanyat pel ministre d’Eco-
nomia i Finances, Pere López, així
com del d’Interior, Víctor Naudi, i la
cap de Gabinet del cap de Govern,
Marian Sanchiz, Bartumeu va des-
granar en quatre eixos els avenços
realitzats durant els últims dotze
mesos, des de les relacions exteriors
fins a l’àmbit més social, passant per
l’ordenament financer intern i la
marxa de l’economia en general. Hi
va haver espai per a l’autocrítica i
també per anunciar la voluntat de
«millorar l’acció política» i l’«orienta-

ció en determinats fronts» en
matèria de comunicació, per expli-
car millor «tot allò que estem fent».
Perquè la legislatura dels social-
demòcrates pugui acabar de tirar
e n d a v a n t e l s s e u s e i x o s p r o -
gramàtics, el Govern afrontarà aviat
la negociació amb ApC del Pressu-
post, tot i que abans tindrà la impor-

tant cita del debat d’orientació de la
setmana vinent.

Precisament amb la finalitat d’en-
focar aquesta sessió –i després que el
líder d’ApC, Eusebi Nomen, criti-
qués la desorientació a que la plata-
forma arribaria al debat d’orientació
sense un contacte previ en què es
posessin les cartes sobre la taula–,

Bartumeu va anunciar que es reu-
nirà amb el representant de la plata-
forma abans de dijous vinent. L’ob-
jectiu serà exposar la posició que
mantindrà el Govern al debat
d’orientació, on s’exposaran «unes
propostes polítiques en relació a la
proposta inicial» d’ApC sobre el
front comú, condició indispensable.

D’aquesta manera, el màxim diri-
gent de l’Executiu va concretar la in-
tenció d’arribar acords que puguin
garantir la governabilitat, tot al con-
trari del que dimecres al vespre ha-
via demanat el cònsol lauredià, Jo-
sep Pintat, en una entrevista a ATV.
«Aquestes declaracions no són una
novetat», va recordar Bartumeu, fent
referència a Pintat com «un adversa-
ri frontal de la política social-
demòcrata» i constatant com la vo-
luntat del Govern és la de trobar els
consensos, per difícil que això sigui.

EL MILLOR I EL PITJOR / En un exercici
de síntesi, i preguntat sobre el mi-
llor i el pitjor moment d’aquest pri-
mer any de Govern, Bartumeu va si-
tuar com a punt positiu la sortida de
la llista grisa de l’OCDE al febrer i les
signatures de qualitat. Com a mo-
ment més delicat, el cap de Govern
es va referir a la tragèdia dels Dos
Valires del 7 de novembre que, tal
com va reconèixer, va situar l’últim
incident en un «ensurt» que, per
sort, no va provocar víctimes.

En l’àmbit de les relacions exte-
riors, Bartumeu va fer referència a
l’acostament a la UE, així com
l’acord per garantir l’accés a les uni-
versitats espanyoles per part dels es-
tudiants de Batxillerat. En matèria
d’ordenament financer, el cap de
Govern va recordar la «quasi revolu-
cionària» obertura bancària, a banda
de la millora de la capacitat supervi-
sora de l’INAF i els treballs iniciats
per assegurar un bon finançament
del deute. Dins el marc econòmic,
Bartumeu va posar l’èmfasi en me-
sures com la reducció del cànon de
Feda i STA, així com els 30 compro-
misos resultat de les taules de diàleg
i el «compromís zero» de la taula de
seguiment. En terreny social, el cap
de Govern va recordar la prestació
per desocupació involuntària, el des-
plegament reglamentari de la nova
llei de la CASS, tot i un «cert endar-
reriment». H
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López calcula que la reforma
fiscal serà efectiva cap al 2012
b
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33 Jaume Bartumeu i Pere López, ahir.

Indica que l’IVA és
imminent i que a la tardor
arribaria la votació en seu
parlamentària

El ministre Pere López va ampliar el
balanç econòmic i va indicar que,
cap al gener de l’any 2012, hi ha la
previsió que entri en vigor la refor-
ma tributària. Confia que cap a la
tardor es validaran en seu parla-
mentària la totalitat dels articulats
que hi estan relacionats, entre ells el
de l’IVA, que serà presentat de ma-
nera imminent. López va assenyalar

que l’impost sobre els no-residents
podrà materialitzar-se en uns 22-23
milions anuals, mentre que el de so-
cietats suposarà a l’entorn d’uns 70
milions. També en l’àmbit dels im-
postos actuals, el ministre va recor-
dar com «aquest Govern ha fet el
que no havia fet mai cap Govern» a
l’hora de reclamar l’ISI impagat, que
representa uns tres milions d’euros.

Com a aspectes positius, hi ha la
previsió que aquest exercici es tan-
qui amb una xifra d’importacions
superior a la de l’any passat, fet que
no es dóna en els últims quatre
anys, tot i que el titular d’Economia
i Finances va recordar que «no hem
arribat al final» pel que fa a destruc-

ció de llocs de treball, que va iniciar-
se l’any 2006. En l’àmbit energètic
les coses també van per bon camí,
segons va manifestar López, que va
descriure aquest terreny com «un
dels més treballats».

Bartumeu es va referir també a la
previsió d’emetre deute públic a es-
cala internacional: va explicar que
dimarts, a París, va tenir una reunió
relacionada amb aquest objectiu
fins el punt que s’està «a punt de
tancar» un acord, tot i que cal man-
tenir la confidencialitat. Pel que fa a
l’acord monetari, Bartumeu va re-
conèixer que s’han vist «dificultats»
en el tema, tot i que «no hem retirat
la demanda» feta a la UE. H

Dos Valires LES OBRES URGENTS HAN D’ESPERAR ELS INFORMES

< Bartumeu va informar ahir dels
acords presos pel Consell de
Ministres de dimecres amb relació
als Dos Valires: va afirmar que
s’ha demanat a l’UTE que presenti
la definició detallada dels treballs
d’urgència que s’han de realitzar a
la zona afectada per l’accident del
29 de maig. Un cop rebuda
aquesta informació, caldrà que la
direcció facultativa prepari un
informe de validació de les

solucions proposades, a partir del
qual el Govern autoritzarà o no
aquests treballs, que tenen una
durada prevista de 15 dies i que han
de servir per consolidar l’obra feta
fins al moment. Això no significa la
represa dels treballs.

< D’altra banda, el ministre
d’Ordenament Territorial, Gerard
Bàrcia, també va referir-se ahir a
aquesta situació: va explicar que tot

i que en el moment de l’accident
hi havia menys tones de les que
pot suportar, 745 sobre un màxim
de 900, el canvi de temperatura
dels dies anteriors als fets podria
haver dilatat el formigó del pont.
Aquesta, però, és només una de
les hipòtesis formulades en el
primer informe de la direcció
facultativa de l’obra. De moment,
tot queda aturat mentre esperen
els informes definitius.


